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De Commissie voor Wonen, Armoedebeleid en Gelijke Kansen besprak op 7 

december 2017 en 29 maart 2018 de conceptnota voor nieuwe regelgeving van 

Jelle Engelbosch, Tine van der Vloet, Andries Gryffroy, Björn Anseeuw, Marc 

Hendrickx en Lorin Parys betreffende het creëren van één premiesysteem voor de 

renovatie van een woning. 

 

Na de toelichting op 7 december 2017 besliste de commissie een hoorzitting te 

organiseren, die plaatsvond op 18 januari 2018. 

 

De hoorzitting heeft geen aanleiding meer gegeven tot een verdere bespreking 

ten gronde van de conceptnota. 

1. Toelichting door Jelle Engelbosch op 7 december 2017 

Jelle Engelbosch zegt dat de conceptnota tot doel heeft een einde te maken aan 

de bestaande wirwar van premies voor renovatie van woningen. Hij illustreert dat 

met het voorbeeld van nieuwe ramen, waar er andere premies zijn voor het glas 

dan voor het schrijnwerk. Voor het glas zijn er de energiepremie, de sociale 

isolatiepremie voor beschermde afnemers en de combinatiepremie bij de 

netwerkbeheerder als ramen en muren tegelijk geïsoleerd worden. Daarnaast zijn 

er gemeentelijke en provinciale premies. Voor het schrijnwerk zijn er de 

renovatiepremie of de verbeterings- en aanpassingspremie (VAP). Voor ouderen 

en mensen met een handicap is er een ingewikkeld systeem van toegankelijk-

heidsaanpassingen als het verbreden van een deuropening of de installatie van 

een traplift. Wie jonger is dan 65 jaar en een erkenning heeft, kan een premie 

krijgen van het Vlaams Agentschap voor Personen met een Handicap (VAPH); wie 

dergelijke erkenning niet heeft, kan een verbeteringspremie van de Vlaamse 

overheid aanvragen. Personen ouder dan 65 jaar kunnen ook een premie krijgen, 

mits erkenning van het VAPH; daarnaast hebben zij mogelijk ook nog recht op 

een verbeteringspremie, een renovatiepremie of een aanpassingspremie. Die 

laatste kunnen ze enkel aanvragen als ze niet erkend zijn door het VAPH. De 

situatie is dus complex en op basis van de conceptnota willen de indieners meer 

structuur in dat kluwen brengen. 

 

Voor kleine werkzaamheden bestaat de VAP, vooral gericht op lagere inkomens-

groepen. Die premie mag worden gecombineerd met de renovatiepremie, die ook 

geldt voor hogere inkomensgroepen en meer ingrijpende werkzaamheden 

subsidieert. Wie een renovatiepremie uitbetaald gekregen heeft, kan gedurende 

tien jaar geen VAP meer krijgen voor dezelfde woning. Het omgekeerde mag 

echter wel. Dat gebrek aan afstemming veroorzaakt alleen maar verwarring bij 

de burger. Daarbij ook nog de energiepremies betrekken, vergroot de complexi-

teit alleen maar. 

 

De conceptnota zet enkele lijnen uit om het premiestelsel te vereenvoudigen, 

waarbij eerst een aantal quick wins worden behaald en vervolgens meer tijd 

wordt genomen voor de meer complexe integraties. 

 

In eerste instantie worden de voorwaarden van de VAP en de renovatiepremie op 

elkaar afgestemd. Er is sinds de laatste aanpassing van de renovatiepremie een 

discrepantie qua aanslagjaar: voor de bepaling van het belastbaar inkomen gaat 

de renovatiepremie twee jaar terug, maar voor de VAP is dat drie jaar. Er is ook 

een verschil wat betreft de leeftijd van de woning: voor de VAP moet de woning 

minstens 25 jaar oud zijn en voor de renovatiepremie minstens 30 jaar. Ook qua 

factuurdata is er een verschil: voor de renovatiepremie mag de factuur hoogstens 

twee jaar oud zijn, voor de VAP hoogstens één jaar. Het zou dus logisch zijn die 

voorwaarden gelijk te trekken en de onduidelijkheid daarover bij de burger weg 

te nemen. Vooraf moet echter de budgettaire neutraliteit van deze afstemming 

zeker zijn. 
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De tweede stap is de integratie van de renovatiepremie en de VAP. De werken 

die in aanmerking komen, zijn al min of meer gelijk, maar de voorwaarden waar 

een aanvrager aan moet voldoen niet. De eengemaakte premie hanteert volgens 

de indieners best de vier categorieën van de huidige renovatiepremie (de 

structurele elementen, het dak, het buitenschrijnwerk en de technische 

installatie), aangevuld met de verbeteringscomponent die enkel onder de VAP 

valt, namelijk de maatregelen tegen overbewoning, waarbij de werkzaamheden 

worden onderverdeeld in acht categorieën en waarvoor er forfaitaire bedragen 

worden uitgekeerd. Die maatregelen tegen overbewoning kunnen bij de 

eengemaakte premie onderdeel worden van de werken aan structurele 

elementen. De aanpassingen voor ouderen kunnen dan een vijfde categorie 

vormen, uiteraard op voorwaarde dat er iemand van het gezin ouder is dan 65 

jaar. 

 

De derde en meest complexe stap is de andere premies integreren tot één 

premie met één premieloket voor alle aanvragen, ook de energiepremies en de 

VAPH-premies. De energiepremies worden nu uitbetaald door de distributienet-

beheerder via een openbaredienstverplichting, opgelegd door de Vlaamse 

overheid en gefinancierd via het distributienettarief. Het volstaat de gewone 

renovatiepremie met 5 percent te verhogen voor het energetische onderdeel van 

de ingrepen om een aparte aanvraag via de distributienetbeheerder overbodig te 

maken. Wie zijn dak vernieuwt, zal immers meteen ook isoleren, en wie nieuwe 

ramen plaatst, zal meteen ook voor hoogrendementsglas kiezen. Voorts lijkt het 

de indieners nuttig na te gaan hoe men ook de aanpassingspremies van het VAPH 

voor personen met een erkende beperking, waarvan een belangrijk deel slaat op 

de woning, in de alomvattende premie kan onderbrengen: het verbreden van een 

gang, het installeren van een automatische deuropener, het aanpassen van het 

sanitair enzovoort. Zo kunnen personen met een handicap op eenvoudige wijze 

een gezamenlijke aanvraag indienen voor die specifieke aanpassingen aan de 

woning tegelijk met andere renovatiewerkzaamheden en wordt dubbel werk 

vermeden. Idem voor de aanpassingspremies voor ouderen die niet erkend zijn 

door het VAPH. 

 

Het besluit van de Vlaamse Regering van 30 oktober 2015 tot instelling van een 

tegemoetkoming in de kosten bij renovatie van een bestaande woning of bij de 

realisatie van een nieuwe woning moet de basis vormen van de nieuwe 

renovatiepremie, maar er zijn enkele wijzigingen van dat besluit nodig. Meer 

bepaald moet het besluit van de Vlaamse Regering van 18 december 1992 

houdende instelling van een aanpassingspremie en een verbeteringspremie voor 

woningen erin worden geïntegreerd. 

 

Tot slot stellen de indieners voor enkele aspecten administratief te vereenvoudi-

gen en te digitaliseren. Nu moet de aanvrager een Worddocument invullen en 

verschillende andere documenten samenbrengen, waaronder facturen met 

daarbij een verzamellijst en een foto van voor en na de werken. Dat dossier moet 

verstuurd worden naar het Agentschap Wonen-Vlaanderen in de provincie waar 

de woning zich bevindt. Die omslachtige procedure kan eenvoudiger. 

 

Jelle Engelbosch sluit af met de suggestie om over de conceptnota een 

hoorzitting te organiseren met bijvoorbeeld de distributienetbeheerders, het 

Steunpunt Wonen en andere betrokkenen en experten, om te bekijken hoe de 

premies zo vlot en zo logisch mogelijk kunnen worden geïntegreerd. 

2. Organisatie van een hoorzitting 

De commissie besliste in de regeling van de werkzaamheden op 14 december 

2017 een hoorzitting te organiseren met vertegenwoordigers van de Vlaamse 
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Woonraad, het Steunpunt Wonen, de Vlaamse Confederatie Bouw, de distributie-

netbeheerders Eandis en Infrax en het Vlaams Energieagentschap. 

 

Over de hoorzitting, die plaatsvond op 18 januari 2018, werd een apart verslag 

uitgebracht (Parl.St. Vl.Parl. 2016-17, nr. 1237/2). 

3. Bespreking op 29 maart 2018 

Jelle Engelbosch verklaart dat uit de hoorzitting bleek dat iedereen achter het 

idee staat. Wie zal echter het initiatief nemen? Er komt ook nog een welzijns-

component bij kijken, dus is het nodig en nuttig om tot een resolutie te komen 

die een aanzet geeft waarmee de Vlaamse Regering aan de slag kan gaan. De 

oorspronkelijke bedoeling van de conceptnota was tot één geheel, één 

premiestelsel te komen. Er moet samen met de commissie Welzijn worden 

bekeken hoe men dat ene stelsel kan faciliteren. Als men apart zou te werk gaan 

met twee initiatieven, wordt de zaak opnieuw opgesplitst. De bedoeling van de 

conceptnota is echter om de Vlaamse Regering in één keer, voor het geheel van 

de premies, te vragen om verder onderzoek. 

 

Voorts waren er geen vragen of opmerkingen meer en daarmee was de 

conceptnota in de praktijk afgehandeld. 

 

 

Lorin PARYS, 

voorzitter 

 

Valerie TAELDEMAN, 

verslaggever 

 


